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 הדף היומי בהלכה

 הדף היומי בהלכה

לדעת השולחן ערוך, יש ליטול ידים לסעודת השבת לאחר הקידוש, ולא 
לפניו, כדי שלא להפסיק בדיבור בין נטילת ידים לברכת המוציא, אבל היוצאים 
בשמיעה מפי אחר, רשאים ליטול ידיהם לפני הקידוש. ואם המקדש נטל ידיו 
לפני הקידוש, גילה בכך דעתו שהפת חביבה עליו מן היין, כלומר, שהוא רעב 

וממהר לאכול, ומכיון שיש באמירת הקידוש על היין גם חשש הפסק, כנ"ל, יקדש 
על הפת. אולם, כשלא נטל ידיו, אף אם אכן רעב הוא והפת חביבה עליו מן היין 
– יקדש על היין ולא על הפת. ]שו"ע רעא, משנ"ב נח-ס, וביה"ל ד"ה דרפתא[

לדעת הרמ"א, אמירת הקידוש אינה נחשבת כהפסק בין נטילת ידים לברכת 
המוציא, כיון שהוא מצורכי הסעודה, ולכן עדיף שיטול ידיו קודם קידוש, משום 
יין ומקדשים על הפת, מתבצעת נטילת ידים בהכרח לפני  שבמקרה שאין 
הקידוש, וראוי לנהוג מנהג אחיד, וגם בקידוש על היין – ליטול לפני הקידוש, 

)למעֵט ליל פסח, שמפסיקים גם באמירת ההגדה(. ויש שכתבו שעדיף לנהוג 
כדעת המחבר, וכן המנהג. אולם בדיעבד, אם נטל ידיו, יקדש על היין, ואין 
הקידוש נחשב להפסק, כדעת הרמ"א. ]שו"ע רעא, משנ"ב סא-סג, ושעה"צ סב[

מי שיש לו רק רביעית יין – ישתמש בה לקידוש או 
להבדלה?

מי שיש לו רביעית )86-150 מ"ל, לשיטות השונות( יין בלבד – יבדיל במוצאי 
שבת על היין, ויקדש על הפת, כיון שאי אפשר להבדיל על הפת; ויש אומרים 
שיקדש בלילה על היין. ואם יש ביין כמות של רביעית ועוד 'כמלוא לוגמיו' 
לפחות – אשר זוהי הכמות שצריך לשתות מיֵין הקידוש – יקדש בלילה על היין, 

וישפוך מעט ממנו לכוס אחרת, ויותיר לפחות רביעית בכוס הקידוש, וישתה 
ממנה כמלוא לוגמיו, ואחר כך יערה את היין שבכוס האחרת לכוס הקידוש, כדי 
לתקן את ה'פגימה' שנוצרה ביין על ידי ששתה ממנו )ראה שו"ע קפב, ג ו־ו(, 
וכך תיוותר רביעית להבדלה. ]שו"ע רעא, יא, משנ"ב נ, נא, נג ו־נו, ושעה"צ נג[

 הדף היומי בהלכה



מורה ההוראה הפושע!

קנין חכמה

במשנה הראשונה של מסכת אבות, מובאות שלוש אמירות של אנשי כנסת 
הגדולה, ואחת מהן: "הוו מתונים בדין". ומפרש רבנו יונה: "למורים הוראות 
ולפוסקים את הדין אמרו, לבַל יסמכו במחשבה ראשונה, אך בהמתנה גדולה, 
ובעיון הדק, לבַל יטעו בשיקול הדעת; כי האדם הממהר להורות נקרא פושע, 
ואף על פי שחשב לומר האמת, אין זה שוגג אך קרוב למזיד הוא! כי הטעות 

בכל אדם מצוי הוא. ואמרו חז"ל, הגס לבו בהוראה שוטה רשע וגס רוח. לכן 
האדם המורה יש לו לישא וליתן בדבר, ו'להחמיץ' המחשבה ולהשהותה, שעל 
ידי חימוץ והמתנה מוסיף סברא על סברתו ופלפול על פלפולו, עד שידין דין 

אמת לאמתו, כי במחשבה השניה יראה לומר מה שלא ראה בראשונה".
]רבנו יונה אבות א, א[

השבת ידועה כמכניסת אורחים גדולה מאין כמותה. אך למרות 
כל זאת, יש אורח אחד שלכבודו השבת אינה מוכנה לפנות את 

עצמה, ולו במעט: העצב.
חסיד אחד נוטה היה לעצבות כל ימיו.

בימינו היו מגדירים את מצב רוחו אולי כדיכאון, אולם, לא חולה היה האיש 
אלא בעל נטייה פסימית, ולא מסוגל היה לשמוח.

באחד הימים נסע החסיד לרבו, ותכנן להגיע אליו בשבת קודש. אלא שעונת 
הגשמים היתה, שבה הדרכים עקלקלות,  הנסיעה התארכה, והוא נאלץ לשבות 
יום ראשון הופיע החסיד בבית רבו  בכפר השכן לעיר בה שכן הרבי. עם 

כשעצבותו גדולה מתמיד.
אמר לו הרבי בדרך צחות:

השבת ידועה כמכניסת אורחים גדולה מאין כמותה.
כאשר מגיע ראש חודש להתארח בשבת, היא מפנה לו את ההפטרה ואת 
תפילת מוסף- ]שהרי בשבת שחל בה ראש חודש קוראים הפטרה מיוחדת, 
ואף מתפללים תפילת מוסף לשבת וראש חודש השונה מתפילת המוסף 

השבתית הרגילה[.

כאשר חל יום טוב בשבת, מפנה לו השבת גם את תפילת המוסף, גם את 
תפילות שחרית, ערבית ומנחה, וגם את קריאת התורה.

כאשר חל יום כיפור בשבת מפנים לכבודו הכל, אפילו את סעודות השבת...
אך למרות כל זאת, יש אורח אחד שלכבודו השבת אינה מוכנה לפנות את 

עצמה, ולו במעט:
העצב.

ההוכחה: כאשר חל תשעה באב ביום השבת, השבת לא מתירה לו להיכנס 
אלא דוחה אותו ליום ראשון.

כך קרה גם אצלך, סיים הרבי, אתה רצית להגיע אלי לשבת, אך השבת לא 
רצתה לקבל מישהו עצוב, ועל כן דחתה אותך ליום ראשון...

דבריו של הרבי עשו רושם על החסיד העצוב והתנהגותו החלה להשתנות.

]על פי 'ומתוק האור'[.

אני עושה דיאטה של עשיו

איש יהודי היה בירושלים שהיה גם גדול בגופו, רגיל היה להיכנס מידי יום 
למגדניית 'בריזל' הירושלמית הידועה ולהשקיט את רעבונו במיני מאפה, ויהי 
כשראתה אשתו הרבנית כי בעלה הרב הולך וגדל עד מאד, חרדה לבריאותו, 
ישבה וערכה תפריט מיוחד 'דיאטה', ובמסירותה הרבה הכינה לו כל יום את 
המאכלים הבריאים לפי התפריט, ויהי כמשלושה חודשים ותראה הרבנית כי 
אין שום שינוי בממדי גופו של הרב ולא הבינה כיצד זה יתכן, החליטה לשאול 
את פיו, 'בעלי החשוב היתכן הדבר שמזה שלושה חודשים אני טורחת עבורך 

בהכנת תפריט דיאטטי מיוחד ועדיין איני רואה שום שינוי'?
ענה הרב וענה בחכמתו 'אני עושה דיאטה של עשיו', לא הבינה הרבנית אם 
זו שיטת דיאטה שאינה מכירה, הסביר לה הרב 'בפרשתנו כתוב: 'וירא עשיו 
כי רעות בנות כנען בעיני יצחק אביו... ויקח את מחלת בת ישמעאל.. על נשיו 
לו לאישה', הסביר הרב 'כשעשיו ראה כי בנות כנען רעות בעיני אביו החליט 
לקחת אישה אחרת וכך אכן עשה, אבל את הקודמות הוא לא גרש, וזו הדיאטה 

שאני עושה, כל יום אני אוכל את כל המאכלים המיוחדים שאת מכינה עבורי 
ואח"כ אני יורד כהרגלי למגדניית 'בריזל' ואוכל את כל מה שאני רגיל לאכול 

מאז ומתמיד'...
באמת עלינו להבין מה קרה, כי מצד אחד התורה מעידה שעשיו רצה ללכת 
בדרכי אביו, אבל בתוצאה אנו רואים שלא כך היה, אלא כמו שאומר רש"י 
'שהוסיף רשעה על רשעתו", והסיבה היא משום שלא רצה לחזור בו ממעשיו 
הראשונים, הוא רצה להיות צדיק ממש כמו אביו אבל להתגבר על תאוותיו 

ולעזוב את עבירותיו הוא לא רצה.
כך עלינו לזכור, כשרוצים אנו לתקן ולשפר את מעשינו, קודם כל נעזוב את 
הרע בבחינת סור מרע, ואח"כ עשה טוב, ואם אדם רק רוצה להיות צדיק אבל 
אינו מוכן לסור מדרכיו ומהרגליו הרעים, הרי זה נראה כמו דיאטה של עשיו...
מתוך העלון טיב הקהילה



כיצד אפשר לומר על אדם שיודע את כל התורה כולה 
שהוא עם הארץ?

שיחה מיוחדת עם הג"ר מרדכי נויגרשל לרגל תחילת לימוד 'פרקי אבות' בתוכנית 'קנין חכמה'. )ב(
יעקב א. לוסטיגמן 

התורה הקדושה, מבוססת על קבלת המסורת. חז"ל אומרים שמי שקרא ושנה 
ולא שימש תלמידי חכמים הרי זה עם הארץ. לכאורה צריך להבין למה? כיצד 
אפשר לומר על אדם שיודע את כל התורה כולה שהוא עם הארץ, רק כי הוא 
לא שימש תלמידי חכמים? ואם כן אנחנו באמת צריכים להבין מה יהא על 
בעלי התשובה. הרי הם לא קיבלו את התורה מהוריהם ומאבותיהם גם דור או 
שניים אחורה. כיצד יכולים הם לעסוק בתורה ולקיים את מצוותיה כדת וכדין 
מבלי שקיבלו אותה בירושה? הקושיה מתחזקת עוד יותר כשהם צריכים לנהוג 

בעניינים התלויים במנהג אבות, ולהם אין מנהג אבות לכאורה... 
אבל האמת היא שזאת לא שאלה. אין כאן שום בעיה קודם כל כי הם 
לא באמת התנתקו מהשושלת. גם האשכנזים צאצאי המשכילים מגרמניה 
וכדו', ואפילו יוצאי רוסיה שבמשך שבעים שנה נותקו מכל שביב של מסורת 
בגזירותיהם של הקומוניסטים, גם הם יודעים מי היו אבותיהם, ואם לא, הם 
יכול לברר זאת בקלות. כשאדם יודע מהיכן מקורה של משפחתו, הוא גם יכול 

לדעת מה היו המנהגים באותה הקהילה ומה היתה המסורת שלה. 
יש על זה משל נפלא שאמר רבי עזרא ברזל, שהוא מבין למה כנסת ישראל 
נמשלה ליונה, כתוב בגמרא שנמצא במרחק של עד חמישים אמה מהשובך, 
יודעים אנו שהוא בא מהשובך ושייך לבעליו, אבל אם הוא התרחק מעבר ל-50 
אמה, הרי הוא בא ממקום אחר ושייך למוצא, כי גוזלים אינם מתרחקים יותר 
מ-50 אמה מהשובך. והני מילי, אומרת הגמרא, כשהגוזל לא נמצא בקרן זוית, 
כי אם הוא מעבר לקרן זוית ואינו יכול לראות את השובך, ברור לנו שהוא 

לא מאותו השובך. 

כנסת ישראל נמשלה ליונה כי גם כשיהודי מתרחק ממקורו, הוא עדיין שומר 
על קשר עין, גם אם הקשר קלוש ורחוק. הקב"ה דואג שלא יידח ממנו נידח, 
ושהניתוק לא יהיה עמוק מדי. כל אחד מאתנו יכול ללכת ולשוב אל הר המור 

ואל גבעת המוריה.
עוד יש לומר שחז"ל לימדו אותנו שכל המלמד את בן חברו תורה מעלה 
עליו הכתוב כאילו ילדו. מרן הגי"ש אלישיב אף פסק להלכה שבעלי תשובה 
שאינם יודעים את מנהג אבותיהם, צריכים להתקשר לרב שמלמד אותם תורה, 
ולדבוק במנהגי אבותיו של רבם המובהק, כך הם נקשרים לשושלת הדורות 

ושבים לקבל את התורה בירושה ובמסורת. 
אחתום במעשה שאירע באחד ממסעותי לפולין, כשהגיע המסע אל סופו, 
ביקשה אחת המשתתפות להקריא קטע כתוב שהכינה קודם לכן. היא דיברה 
על כך שבכל מקום בו ביקרנו, היה לרב נויגרשל שורשים באותו המקום. פעם 
היה זה מצד אביו ופעם מצד אמו, פעם מצד חמיו ופעם מצד חמותו, ואילו 
היא וחלק ממשתתפי הסיור לא יודעים הרבה על השורשים שלהם ועל אבות 

אבותיהם בדורות הקודמים.
אבל אז היא סיימה ואמרה כך: "גם לי יש שורשים. אני באה ממשפחה 
מאוד מיוחסת, לסבא שלי קראו יעקב, לאביו יצחק ולאבי אביו קראו אברהם. 

אנחנו מאוד מיוחסים. 
זאת אמת לאמיתה. כשמדברים על העברת התורה מדור לדור אנחנו צריכים 
לזכור שכולנו בני אב אחא נחנו. זה שיש יחידים שבצוק העיתים גרמו להם 
שיסטו מעט הצידה מהזרם המרכזי, אינו מונע מהם לשוב בחזרה גם אחרי דור 

ודורים, כי הזרם המרכזי עדיין קיים ומחכה לקבל אותם בחזרה. 

התברר, כי אותו יהודי לא נזקק כלל, וכי הוא רמאי ונוכל! אין לו אף צרה 
ואף הוצאה כספית, ובמרמה הוציא כספים מקופת הצדקה, שמיועדת 

לעניים... באותו יהודי פגעה מידת הדין והוא נותר עירום וחסר כל, והוא 
שלח מכתב לאותה קופה, עם בקשה ל...תמיכה כספית

מרן רבי חיים קנייבסקי שליט"א בהכרעה מעניינת על הנוכל שביקש תמיכה
"כִּי צַיִד בְּפִיו" )בראשית כ"ה, כ"ח(

שאלה מרתקת עלתה על שולחנו של הגאון רבי חיים קנייבסקי שליט"א, 
ובצידה הכרעה מעניינת מאוד. השאלה הגיעה על ידי גבאי של אחת מקופות 

הצדקה המפורסמות, וכך סיפר: 
אל הקופה הגיעה בקשה, מאחד שכותב שהוא נצרך לעזרה כספית. יש לו 
כמה בעיות רפואיות והוצאות שונות, ועל כן הוא חייב עזרה כספית גדולה בכל 
חודש, ובקשתו שהקופה תעזור לו. היהודי אף ציין כי אפשר לברר עליו אצל 
מספר אנשים, ושכנע כי אכן הוא נצרך. בישיבת הנהלת רבני הקופה, בדקו את 
הבקשה ומכיון שנראה כי אכן נצרך הוא, אישרו לו סכום גדול למשך חודשים 
ארוכים, כאשר כל חודש מקבל הלה תמיכה הגונה מאוד, בהתאם למצבו. עבר 
זמן, והתברר כי לא דובים ולא יער. אותו יהודי לא כלל לא היה 'נזקק', וכי 
הוא רמאי ונוכל! אין לו אף צרה ואף הוצאה כספית, ובמרמה הוציא כספים 
מקופת הצדקה, שמיועדת לעניים. בהנהלה, פנו אל אותו רמאי, ודרשו ממנו 
שיחזיר את הכסף שקיבל, כי אלו כספי צדקה. הרמאי סירב, כשבפיו טענות 

שונות ומשונות. לא היתה שום אפשרות מעשית להוציא ממנו את הכסף. 

''כל מי שאינו  חלף זמן, ובאותו האיש התקיימה המשנה במסכת פאה: 
צריך ליטול )צדקה( ונוטל, אינו נפטר מן העולם עד שיצטרך לבריות'', ואכן, 
באותו יהודי פגעה מידת הדין והוא נותר עירום וחסר כל, בלי כסף כלל, ולא 
עוד אלא שנזקק להוצאות רפואיות שונות. כעת הוא שלח מכתב לקופה, עם 
בקשה ל...תמיכה כספית, היות ואין לו כסף לכלכל את עצמו. בישיבת רבני 
הקופה דנו בכך, וצידדו לכאן ולכאן, מהם אמרו כי היות וכעת הוא מחוסר 
כל - יש לדון אותו לפי מצבו כרגע ולסייע בידו, מאידך, אחרים סברו כי אין 
לסייע לרמאים, והיות ולקח כסף שלא כדין, ויכול היה להחזיר ולא רצה, אל 

לנו לשוב ולהתעסק עמו.
מכיון שלא הגיעו ביניהם לעמק השווה, העלו את השאלה עם כל הפרטים 

לפני מרן הגר"ח קנייבסקי שליט"א. מרן שליט"א הרהר בדעתו, ואחר פסק את 
פסוקו: "הקופה לא צריכה לתמוך באיש שכזה, לא צריכים להתעסק עם רמאי 
ונוכל. והקב"ה כבר יסובב את העזרה מכיוונים אחרים" )אין להקיש ממקרה 

זה למקרים אחרים, וכל מקרה נדון לגופו(.
)דברי שי''ח(
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